

Paušální daň v roce 2025

Můžete se stát poplatníkem v paušálním režimu?

Paušální režim je určený pro **OSVČ, které nejsou plátcí DPH**. Musíte ale splnit několik dalších podmínek:

1. Nejste **společník veřejné obchodní společnosti** ani komplementář komanditní společnosti.
2. Neběží proti vám **insolvenční řízení**.
3. Nevykonáváte činnost, ze které plynou příjmy ze závislé činnosti (**zaměstnání**). Výjimku tvoří příjmy, ze kterých se daň vybírá srážkou podle zvláštní sazby daně (např. příjmy z dohody o provedení práce).
4. Vaše příjmy mimo samostatnou výdělečnou činnost a příjmy zdaňované srážkovou daní za dané zdaňovací období (rok) činí maximálně **50 000 Kč**.
5. Vaše příjmy ze samostatné činnosti za předchozí zdaňovací období (poslední rok) nepřevyšují rozhodné příjmy pro zvolené pásmo paušálního režimu.

Do této částky se nezapočítávají:

- příjmy osvobozené od daně
- příjmy, které nejsou předmětem daně
- příjmy, ze kterých je daň vybírána srážkou podle zvláštní sazby daně (např. srážková daň z honorářů)

Můžete být identifikovanou osobou pro účely DPH, ale ne plátcem DPH. To platí pro plátce ze zákona i dobrovolné.

Pozor!

Do paušálního režimu nevstupujete automaticky. Musíte správci daně podat oznámení o vstupu do paušálního režimu (bit.ly/danovy_Subjekt).

Zásadní změny od roku 2023.

Od roku 2023 se limit pro paušální daň zvýšil až na 2 miliony Kč. Souvisí to se zvýšeným limitem pro povinné plátcovství DPH na 2 miliony Kč.

Byla zavedena 3 pásma pro paušální daň, odstupňovaná podle výše příjmů za rok do 1 mil. Kč, 1,5 mil. Kč a 2 mil. Kč, a to podle toho, kolik % příjmů činí příjmy s paušálem 60% a 80%.

Rozhodnými příjmy pro

- a) první pásmo paušálního režimu jsou příjmy ze samostatné činnosti do výše
 1. 1 000 000 Kč, a to bez ohledu na to, z jaké samostatné činnosti plynou,
 2. 1 500 000 Kč, pokud alespoň 75 % příjmů ze samostatné činnosti poplatníka tvoří příjmy, k nimž lze uplatnit výdaje ve výši 80 % z příjmů nebo 60 % z příjmů,
 3. 2 000 000 Kč, pokud alespoň 75 % příjmů ze samostatné činnosti poplatníka tvoří příjmy, k nimž lze uplatnit výdaje ve výši 80 % z příjmů,
- b) druhé pásmo paušálního režimu jsou příjmy ze samostatné činnosti do výše
 1. 1 500 000 Kč, a to bez ohledu na to, z jaké samostatné činnosti plynou,
 2. 2 000 000 Kč, pokud alespoň 75 % příjmů ze samostatné činnosti poplatníka tvoří příjmy, k nimž lze uplatnit výdaje ve výši 80 % z příjmů nebo 60 % z příjmů,
- c) třetí pásmo paušálního režimu jsou příjmy ze samostatné činnosti do výše 2 000 000 Kč, a to bez ohledu na to, z jaké samostatné činnosti plynou.

Přesuny mezi jednotlivými pásmy jsou možné.

Roční výše odvodů při využití režimu paušální daně v roce 2025

Roční příjem	Podnikatelé s výdajovým paušálem 80 %	Podnikatelé s výdajovým paušálem 60 %	Ostatní podnikatelé
<1 mil. Kč	cca 105 000 Kč	cca 105 000 Kč	cca 105 000 Kč
<1,5 mil. Kč	cca 105 000 Kč	cca 105 000 Kč	200 940 Kč
<2 mil. Kč	cca 105 000 Kč	200 940 Kč	325 668 Kč

Vstup do paušálního režimu

Od kdy jste poplatníkem v paušálním režimu?

Pokud zahajujete činnost (začínáte podnikat), jste poplatníkem v paušálním režimu **od prvního dne měsíce, ve kterém jste činnost zahájili**.

Pokud už nějakou dobu podnikáte, přecházíte do paušálního režimu od prvního dne daného zdaňovacího období – tedy **od 1. 1. daného roku**.

Jak podat oznámení o vstupu do paušálního režimu?

Použijte tiskopis (bit.ly/oznameni_PD), který vydalo Ministerstvo financí.

V něm uvedete:

- identifikační a kontaktní údaje
- údaje o vstupu do pauš. režimu
- údaje o důchodovém a zdravotním pojištění

Oznámení podáváte finanční správě **do 10. dne** období, ve kterém chcete do paušálního režimu vstoupit případně do dne zahájení činnosti, pokud činnost zahajujete.

To znamená, že pokud chcete vstoupit do paušálního režimu k 1. 1. 2025, musíte to oznámit do 10. 1. 2025.

> Pozor!

Pokud tento termín nedodržíte, propásli jste možnost do paušálního režimu pro daný rok vstoupit. Znovu to bude možné až za rok.

Výstup z paušálního režimu

V průběhu zdaňovacího období (roku) **nemůžete dobrovolně z paušálního vystoupit**. Pokud tedy zjistíte, že je pro vás systém základního zdanění výhodnější, musíte počkat do dalšího zdaňovacího období.

Existují jen dvě situace, kdy se režim **paušální daně ukončí**:

- porušení podmínek (například pokud vaše příjmy překročí rozhodné příjmy pro zvolené pásmo paušálního režimu)
- ukončení činnosti

Režim paušální daně je možné opustit na základě jedné žádosti podané správci daně. Ten uvědomí organizace sociálního a zdravotního pojištění.



Jak se platí paušální daň a v jaké výši?

V režimu paušální daně odvádíte **jednu platbu namísto těchto tří**:

- zálohy na daň z příjmů (pokud máte tuto povinnost)
- zálohy na sociální pojištění
- zálohy na zdravotní pojištění

Budete posílat každý měsíc stejnou částku s tím, že nemusíte specifikovat, na které plnění peníze posíláte.

Paušální zálohu zaplatíte **na bankovní účet finančního úřadu**, pod který spadáte, s předčíslem **2866**.

U platby uvedete **variabilní symbol (VS)**. Ten odpovídá kmenové části daňového identifikačního čísla (DIČ), kterou tvoří obecný identifikátor nebo vlastní identifikátor správce daně. U fyzické osoby je obecným identifikátorem rodné číslo.

Paušální daň je splatná **do 20. dne měsíce, za který ji platíte**.

Při splnění všech zákonných podmínek nebudete po skončení zdaňovacího období nic doplácet ani vám nevzniknou přeplatky.

Co paušální záloha zahrnuje?

- zálohu na daň z příjmů
- zálohu na důchodové pojištění (záloha na pojistné na důchodové pojištění a příspěvek na státní politiku zaměstnanosti)
- zálohu na zdravotní pojištění (záloha na pojistné na veřejné zdravotní pojištění)

Zálohy na důchodové („sociální“) a zdravotní pojištění **vycházejí z minimálních vyměřovacích základů** (u důchodového pojištění z minimálního vyměřovacího základu zvýšeného o 15 %).

Pro zálohové období roku 2025 předpokládané měsíční platby činí:

	Měsíční paušální platba	DPFO	Sociální pojištění	Zdravotní pojištění
I. pásmo	8 716 Kč	100 Kč	5 504 Kč	3 161 Kč
II. pásmo	16 745 Kč	4 963 Kč	8 191 Kč	3 591 Kč
III. pásmo	27 139 Kč	9 320 Kč	12 527 Kč	5 292 Kč